



Is Kazakhstan a Sovereign Nation or an “Autonomous Region” of China?

April 13, 2026

While Beijing imprisons, tortures, and slaughters Turkic peoples in Occupied East Turkistan, Kazakhstan convicts and punishes its own citizens for daring to speak out. This is the tragic reality of Kazakhstan today.

The East Turkistan Government-in-Exile (ETGE) unequivocally condemns the conviction of 19 Kazakh citizens who did nothing more than demand the release of a Kazakh illegally detained in Occupied East Turkistan, the ancestral homeland of the Uyghurs and home to millions of Kazakhs, Kyrgyz, and other Turkic peoples. Kazakhstan charged its own citizens with "inciting ethnic hatred" for burning a Chinese flag and a portrait of Chinese dictator Xi Jinping, who bears direct responsibility for the genocide against Uyghurs, Kazakhs, and all Turkic peoples in Occupied East Turkistan.

Yet the government of Kazakhstan shamelessly remains silent as China detains, tortures, enslaves, and harvests the organs of Uyghurs, Kazakhs, and other Turkic peoples in Occupied East Turkistan. Where is the outrage over China's assault on the dignity, honor, and very existence of millions of Turkic peoples in Occupied East Turkistan, including millions of ethnic Kazakhs?

China operates concentration camps and slave factories in Occupied East Turkistan where Uyghurs, Kazakhs, and other Turkic peoples, including citizens of Kazakhstan, are enslaved, tortured, and killed for their organs. The November 13, 2025 protest was not “incitement.” It was a cry for justice. Yet following a complaint from Beijing, Kazakhstan weaponized Article 174 of its own Criminal Code against its own people. This is not justice. This is capitulation to Chinese imperialism.

A truly sovereign government does not arrest its own citizens on orders from a foreign regime carrying out genocide against its own Turkic kin. It does not silence those crying out for brothers and sisters in Chinese concentration camps. It does not prosecute its own people while rewarding genocidal invaders and oppressors with trade deals and silence. Every concession Astana makes to China betrays every Uyghur, Kazakh, and Turkic person in Occupied East Turkistan and betrays Kazakhstan's own sovereignty and the future of its people.

The ETGE calls on Kazakhstan to act without delay: release all 19 convicted activists, lift all restrictions, and drop all charges; defend every Uyghur, Kazakh, and Turkic people held captive in Occupied East Turkistan; condemn China's genocide against all Turkic peoples; rally the United Nations and the Organization of Turkic States to oppose China's campaign of colonization, genocide, and occupation of East Turkistan; and recognize East Turkistan as an occupied country and support its decolonization and restoration of independence.

The government of Kazakhstan must heed the tragedy of East Turkistan as a grave warning. China's endgame is not partnership. It is the complete subjugation of all Turkic peoples. Beijing does not see Kazakhstan as a partner. It sees Kazakhstan as its next target.

We call on President Tokayev to make a choice history will judge him by: stand with your own people and your Turkic kin in East Turkistan, or submit to a foreign power actively trying to devour East Turkistan and Kazakhstan.

The time for silence and appeasement is over. History is watching. The Kazakh people deserve a government that fights for them, not one that prosecutes its own citizens on Beijing's orders and governs as though Kazakhstan were nothing more than China's next “autonomous region.”



Казахстан — суверенное государство или “Автономный район” Китая?

13 Апрель 2026 года

Пока Пекин заключает под стражу, пытается и уничтожает тюркские народы в Оккупированном Восточном Туркестане, Казахстан осуждает и наказывает собственных граждан за то, что они осмелились говорить правду. Это трагическая реальность Казахстана сегодня.

Правительство Восточного Туркестана в Изгнании (ПВТИ) безоговорочно осуждает вынесение обвинительного приговора 19 гражданам Казахстана, которые всего лишь требовали освобождения казаха, незаконно задержанного в Оккупированном Восточном Туркестане, исконной родине уйгуров и доме миллионов казахов, кыргызов и других тюркских народов. Казахстан предъявил собственным гражданам обвинение в "разжигании межнациональной розни" за сожжение китайского флага и портрета китайского диктатора Си Цзиньпина, который несёт прямую ответственность за геноцид уйгуров, казахов и всех тюркских народов в Оккупированном Восточном Туркестане.

Тем не менее правительство Казахстана бесстыдно хранит молчание, пока Китай задерживает, пытается, поработает и изымает органы уйгуров, казахов и других тюркских народов в Оккупированном Восточном Туркестане. Где возмущение систематическим наступлением Китая на достоинство, честь и само существование миллионов тюркских народов в Оккупированном Восточном Туркестане, включая миллионы этнических казахов?

Китай управляет концентрационными лагерями и фабриками рабского труда в Оккупированном Восточном Туркестане, где уйгуры, казахи и другие тюркские народы, включая граждан Казахстана, поработаны, подвергаются пыткам и убиваются ради изъятия органов. Протест 13 ноября 2025 года не был "подстрекательством." Это был призыв к справедливости. Однако после жалобы Пекина Казахстан использовал статью 174 собственного Уголовного кодекса против своего народа. Это не правосудие. Это капитуляция перед китайским империализмом.

Подлинно суверенное правительство не арестовывает собственных граждан по приказу иностранного режима, осуществляющего геноцид против своих тюркских братьев. Оно не заглушает голоса тех, кто вызывает о помощи для братьев и сестёр в китайских концентрационных лагерях. Оно не преследует собственный народ, одновременно награждая геноцидных захватчиков и угнетателей торговыми сделками и молчанием. Каждая уступка Астаны Китаю предаёт каждого уйгура, казаха и представителя тюркских народов в Оккупированном Восточном Туркестане и предаёт собственный суверенитет Казахстана и будущее его народа.

ПВТИ призывает Казахстан действовать незамедлительно: освободить всех 19 осуждённых активистов, снять все ограничения и отозвать все обвинения; защитить каждого уйгура, казаха и представителя тюркских народов, удерживаемых в Оккупированном Восточном Туркестане, и добиться их немедленного освобождения; открыто осудить геноцид Китая против всех тюркских народов; мобилизовать Организацию Объединённых Наций и Организацию тюркских государств для противодействия кампании Китая по колонизации, геноциду и оккупации Восточного Туркестана; и признать Восточный Туркестан оккупированной страной и поддержать его деколонизацию и восстановление независимости.

Правительство Казахстана должно воспринять трагедию Восточного Туркестана как серьёзное предупреждение. Конечная цель Пекина — не партнёрство. Это полное подчинение всех тюркских народов. Пекин не видит Казахстан партнёром. Он видит Казахстан своей следующей целью.

Мы призываем Президента Токаева сделать выбор, который история будет судить: встаньте на сторону своего народа и своих тюркских братьев в Восточном Туркестане, или покоритесь иностранной державе, которая активно пытается поглотить Восточный Туркестан и Казахстан.

Время молчания и умиротворения закончилось. История наблюдает. Казахский народ заслуживает правительства, которое борется за него, а не того, которое преследует собственных граждан по приказу Пекина и управляет страной так, словно Казахстан — не что иное, как следующий “автономный район” Китая.